
Yhteistyön ja kehityksen areena

mIKAeL preNLer
Päätoimittaja

LeDAre
xxxxxx.

Nr 4 • september 2013 • årgåNg 139

Nordisk Järnbane Tidskrift
NJT

xxxxxxxx

DANmArK: Lokal pr ger nya kunder   FINLAND: Bättre service på Allegrotågen

NOrge: Rekordmånga reste med NSB   sVerIge: Toppbetyg för Tågkompaniet

” Jeg må si jeg 
følte meg liten da 
jeg kom hit og fikk 
se omfanget av  
skadene for da 
uværet var i ferd 
med å gi seg.”

OFFICIELL NORDISK MÄSSTIDNING FÖR
ELMIA NORDIC RAIL & FUTURE TRANSPORT 2013

www.elmia.se/nordicrail

Stig Arild Brenden, 
oppsynsmann med ansvare 

for gjenoppbyggingen  
av Dovrebanen

Tionde gången gillt 
för järnvägsmässan 

Persontågen på Ofot banen 
fårkonkurreramedfler
malmtåg när kapaciteten i 
Narviks hamn ökar.
 FOtO: NJåL sVINgheIm

INNEHÅLL 

Ledare: Arena för samar-
bete och utveckling 3

Sverige: elmia Nordic rail 
för tionde gången 4

Norge: en mer robust 
jernbane 6

Norge: Dovrebanen ødelagt 
av fl om 10

Krönika: snabbast är inte 
alltid bäst 13

Danmark: Lokal markeds-
føring og events giver også 
fl ere passagerer  14

Nordic Rail: Utställarför-
teckning 16

Kors&Tvärs:  18

Sverige: Järnvägs gruppen 
25 år 26

Danmark:  Movias Trafi kplan 
2013 er i høring 27

Finland: Vr stödjer fri 
 konkurrens på järnvägen 28

Porträtt: Carsten Falk 
hansen, direktør i danska 
Trafi kstyrelsen 30

NJt  Nr 4  2013     3     

NJT NR 4 2013

NJT är offi ciell nordisk  
mässtidning för elmia 
Nordic rail och elmia 
Future Transport. 
I detta nummer presen-
terar vi årets järnvägs-
mässa och mycket annat 
intressant.

änä vuonna Elmia Nordic Rail järjestetään 
kymmenennen kerran. Kun katselen taak
sepäin, on pohjoismaisella rautatiealal

la tapahtunut aika paljon sen jälkeen, kun messut 
aloitettiin vuonna 1965. Silloin olivat jäljellä vie
lä vanhat rautatiehallinnot yhdistettyinä rautatie
järjestelminä paitsi Ruotsissa.

Siellä oli perustettu Banverket, jonka tär
keimpänä tehtävänä oli saada rautatierakentami
nen vauhtiin. Vähitellen muut maat seurasivat 
 erityisillä infrastruktuurin haltijoilla, mutta vähän 
erilaisilla organisaatioilla. Nyt on sekä Ruotsi että 
Suomi yhdistänyt eri liikennehallinnot  yhdeksi 
Liikennevirastoksi,  jolla on suurempi kokonais
vastuu kuljetusinfrastruktuurista. Tämä luo mah
dollisuuksia useammille operaattoreille radalla, 
mutta toistaiseksi on kehitys tällä alalla ollut suh
teellisen rajoitettu.

Kehitys heijastuu tietyssä määrin myös  Elmia 
Nordic Railissa. Alusta asti messut olivat täy
delliset rautatiemessut näytteilleasettajineen ja 
 seminaareineen koko alalta, yhtä lailla tavara, että 
henkilöliikennettä sekä infrastruktuuria ja yhteis
kuntasuunnittelua. Kehitys kulki sitten vähitellen 

infrastruktuurin ja rautateiden kunnossapidon 
suuntaan, kun erilliset rautatievirastot perustetti
in ja ne alkoivat ostaa kunnossapitoa, rakentamista 

ja suunnittelua. Muutama vuosi sitten lanseeratti
in Future Transport jonkinlaisena jatkeena Nordic 
Railille. Ideana oli sitoa jälleen kuljetuskysymykset 
messuihin niiden lisääntyneen painoarvon takia.

 
Uskon, että ala tarvitsee Elmia Nordic Rai
lia ja Elmia Future Transportia. Tosin on olemassa 
 lukuisia rautatiemessuja ja – konferensseja ympäri 
Eurooppa. Kokemukseni mukaan ne ovat paikal
lisia. Sen takia tarvitaan jotakin myös pohjoismai
sille markkinoille. Meillä on omat edellytyksem
me pitkine matkoineen, suhteellisen mataline 
väestötiheyksineen ja ilmasto, joka vaatii erityiso
saamista junaliikenteen hoitamisessa. On välttä
mätöntä, että meillä on oma areena, missä keskus
tellaan omista vaatimuksistamme ja lähtökohdista 
yhdessä, lisääntyvällä pohjoismaisella yhteistyöl
lä. Tämä on välttämätöntä, jotta voisimme  seisoa 
vahvoina muuta Eurooppaa vastaan. Ei vähin
tään sen takia, etteivät uudet ohjeet olisi sopivia 
meidän olosuhteille vaan jotta voidaan kehittää 
pohjoismaisia rautatiemarkkinoita.

Nyt on aika mennä eteenpäin näistä asemis
ta. Tervetuloa NJS:n näyttelyosastolle messuilla 
keskustelemaan pohjoismaisen rautatiealan tule
vaisuudesta!
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Arena för samarbete och utveckling
lmia Nordic Rail arrangeras i år för tionde 
gången. När jag blickar tillbaka har det hänt 
en hel del inom den nordiska järnvägsbran

schen sedan mässan startade år 1995. Då fanns 
fortfarande de gamla järnvägsförvaltningarna  kvar 
i sammanhållna järnvägssystem. Utom i  Sverige. 
Där hade Banverket bildats med sin viktigaste 
uppgift att få fart på järnvägsbyggandet. Så små
ningom följde övriga länder efter med särskilda  
 infrastrukturförvaltare, men med lite olika ut
formning. 

Nu har både Sverige och Finland slagit ihop de 
olika trafi kverken till just ett Trafi kverk med ett 
större helhetsansvar för transportinfrastrukturen. 
Detta skapar möjlighet för fl era operatörer på ba
nan, men hittills har utvecklingen inom detta om
råde varit relativt begränsad.

Utvecklingen avspeglas i viss mån även i  Elmia 
Nordic Rail. Från början var mässan en komplett 
järnvägsmässa med utställare och seminarier från 
hela branschen, såväl gods och persontrafi k som 
infrastruktur och samhällsplanering. 

Utvecklingen gick sedan successivt mot en 
tyngdpunkt på infrastruktur och järnvägs
underhåll när de olika banförvaltarmyndig 
heterna bildades och började upphandla under
håll, utbyggnad och projektering. Och för någ
ra år sedan lanserades Future Transport som en 
 pendang till Nordic Rail. Idén var att åter knyta 

transportfrågorna till mässan när dessa nu blir allt 
aktuellare.

Jag tror branschen behöver Elmia Nordic Rail 
och Elmia Future Transport. Visserligen fi nns en 
mängd järnvägsmässor och konferenser runt om 
i Europa. Men min erfarenhet är att de är lokala.  
Därför behövs något också för den nordiska mark
naden. Vi har våra egna förutsättningar med långa 
avstånd, relativt låg befolkningstäthet och ett 
 klimat som ger en del övrigt att önska när det gäl
ler tågdrift. En egen arena där vi diskuterar våra 
egna krav och utgångspunkter, tillsammans med 
ett ökat nordiskt samarbete, är nödvändigt för att 
vi ska stå starka mot övriga Europa. Inte minst för 
att nya regler ska vara anpassade till våra förhål

landen, men också 
för att utveckla den 
nordiska järnvägs
marknaden.
Det är dags att fl yt
ta fram positionerna. 
Välkommen till NJS 
monter på mässan 
för att diskutera den 
nordiska järnvägs
branschens framtid.
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